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گفتمان مترقی نوفل لوشاتو تأکید بر جمهوریت، 
حقوق بشر، آزادی و دموکراسی بود

سید مهدی حسینی دورود

در آســتانۀ چهل و سومین سالگرد پیروزی انقاب اســامی قرار داریم. اقامت 
امام خمینی در »نوفل لوشــاتو« یک اتفاق مهم در سیر تحولات پیروزی انقاب 
اسامی ایران بود. دهکده ای کوچک در ۳۵ کیلومتری جنوب غربی پاریس که از 
۱۶ مهر ۱۳۵۷ تا ۱۲ بهمن ۱۳۵۷ شاهد حضور رهبر انقاب اسامی ایران بود.

ورود امام به پاریس البته دو سه روز قبل از آن صورت پذیرفت و ابتدا در آپارتمانی 
در پاریس مســتقر شــدند. اما نه حال و هوای امام با آن نوع معماری ســازگار 
بود نه باتوجه به مراجعاتی که به ســرعت رو به فزونی می گذاشــت امکان ادامۀ 
اســتقرار وجود داشت. به همین خاطر به دهکده ای در حومۀ شهر منتقل شدند 
و از باغچۀ نزدیک محل اقامت با درخت مشــهور سیب هم برای ماقات و نماز 
استفاده می شد. اهمیت نوفل لوشاتو اما تنها به عنوان یک مکان نیست که حالا 
تاریخی شده بلکه به خاطر سخنان رهبر فقید انقاب در آن هم هست که از آن 
می توان به عنوان گفتمان نوفل شــاتو یاد کرد و تطابق امام با دیدگاه های مدرن 
در زمینه های مختلف را نشان می دهد و ناظران دانستند او از جنس دیگری است. 
ریشه در سنت دارد اما با دنیای مدرن بیگانه نیست چندان که در اولین سخنرانی 
در ۱۲ بهمن ۵۷ )پس از نطق کوتاه فرودگاه( گفت: »ما با سینما مخالف نیستیم. 

سینما یکی از مظاهر تمدن است. ما با فحشا مخالفیم« و از »آزادی« نیز.
این یادداشــت به خاطر آن اســت که چند روز پیش دوســت نازنینی از طیف 
آدم های با صفا و اهل فضل جمله ای گفت و چنان ذهن مرا به خود مشغول کرد 
که احساس کردم جز با نوشتن این چند سطر در آستانۀ سالگرد پیروزی انقاب 
آرام نمی گیرم. او گفت: من به امام خمینی ارادت دارم ولی امام خمینی در نوفل 
لوشاتوی پاریس را از قبل آن )نجف و قم( و بعد )قم و تهران( بیشتر می پسندم و 
بیشتر دوست می دارم. من البته امام را چنین تقسیم بندی نمی کنم و هر سخن و 
موضع را بر اساس زمان و ضرورت و مصلحت می دانم اما تردیدی در این نیست 
که انقاب ســال ۱۳۵۷ بر اســاس گفتمان نوفل لوشاتو شکل گرفته است کما 
این که اگر قیام ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ به ســرنگونی شاه و استقرار حکومت اسامی 

می انجامید می گفتیم بر پایۀ گفتمان قم بوده است.
به عبارت دیگر میثاق مردم و امام بر اساس سخنانی است که در آن دهکده گفته 
شــده و به همان ها باید اســتناد کرد. مراد از گفتمان نوفل لو شاتو یا پاریس هم 
روشن اســت. تأکید بر جمهوریت، حقوق بشر، آزادی، دموکراسی و ارزش هایی 
که سبب شد طیف های مختلف سیاســی و مردمی گرد هم آیند و مورد توجه 

روشنفکران نیز قرار بگیرد.
چون در فهم مراد آن دوست از گفتمان نوفل لوشاتو گفت و گوی آقایان طیرانی و 
آقاجری، منتشر شده در ماهنامه ایران فردا )بهمن ۹۷( فراوان به من یاری رساند، 
بخش هایی را نقل می کنم:- »مخرج مشترک گفتمان تمام نیروهای روشنفکری 
ایران اعم از ملی گرایی، مذهبی و مارکسیستی، که از کودتای ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ 
تا ۱۳۵۷ شکل گرفت عبارت بود از: اصالت خواهی، آزادی  طلبی، عدالت خواهی، 

استبداد ستیزی، مخالفت با حذف و سانسور.
گفتمانــی که در طول این مدت )دهه هــای ۳۰ و ۴۰ و ۵۰( با تولید یک قاعده 
گســترده و ایدئولوژیک تمام نیروهای روشــنفکری ایران را به هویت جویی و 
بازگشت به خویش و یافتن راه نجات وا داشت و در این میان روشنفکران مذهبی 

و در راس آن ها دکتر شریعتی پرداختِ بسیار پویایی از آن ارائه دادند.
اگرچه امام خمینی و پیروان نهضت امام از سال ۴۲ علنا و عما پرچم مبارزه را 
به دوش گرفته بودند و بیشترین سهم را در فراهم شدن همه عوامل اجتماعی و 
سیاسی و ایدئولوژی و گفتمانی انقاب ایفا کردند اما، این موج گفتمانی برای به 
ثمر نشســتن و میوه دادن به یک عامل بسیار مهم یعنی رهبری فراگیر و مورد 

قبول همگان نیاز داشت.
تا بتواند همه این بخش ها را به هم متصل کند و نمادی برای بیان آن خواسته ها 
و مطالبات باشــد. ادامۀ آن هم قابل توجه است:-امام خمینی تنها کسی بود که 
توانست در بین جریانات سیاسی و روشنفکری و انقابی به وجود آمده در داخل 
و خارج چتر فراگیری باز کند و همه نیروهای اپوزیسیون را متحد کند و به عنوان 
یک رهبر محبوب و مقتدر بسیج عمومی به پا کند.« امام خمینی نه با گفتمان 
کشف الاسرار سال ۱۳۲۴ یا با گفتمان ولایت فقیه ۱۳۴۸، بلکه با گفتمان پاریس 
چنین کار سترگی را انجام داد. به بیان حقوقی هم مردم و رهبری انقاب بر اساس 
گفتمان پاریس به توافق رســیدند و پیمان بستند. چندان که در حکم مهندس 
بازرگان به صرف حق شرعی اســتناد نمی کند و به حق قانونی به خاطر »آرای 
اکثریت قاطع قریب به اتفاق ملت ایران که در اجتماعات و تظاهرات ابراز شده« 
هم مستند می سازند. از جانب دیگر اما با این که امام در طول چند ماه اقامت در 
نوفل لوشاتو بیشترین مصاحبه ها را با خبرنگاران خارجی داشتند از صدا و سیمای 
جمهوری اسامی چندان بازپخش نمی شــود و ترجیح می دهند تنها سخنان 
عتاب آلود ایشــان در بهار ۱۳۶۰ و در شرایط خاص اختافات بنی صدر با حزب 
جمهوری اســامی و در وضعیت جنگ و به هم ریختگی کشور را نشان دهند و 
مردم ناچارند سخنان امام در نوفل لوشاتو را در مستندهای شبکه های ماهواره ای 
فارسی زبان یا شــبکه های اجتماعی ببینند! اوایل تصور می شد حساسیت صدا 
وسیما به خاطر حضور چهره هایی چون بنی صدر، قطب زاده و دکتر یزدی در کنار 
امام و در قاب این تصاویر است اما اکنون می توان گفت آن گفتمان دموکراتیک و 
مترقی با قرائـت های بسته که در پی تفسیر دیگری از دلیل استقبال مردم بوده 
ســازگار نیست. از این رو شاید بازخوانی گفتمان مترقی نوفل لوشاتو مهم ترین 

ضرورت در سالگرد پیروزی انقاب اسامی باشد.

یادداشت

یک نماینده مجلس شــورای اسامی گفت: 
بودجه حداقل ۴۰۰ همــت ناترازی دارد و از 
ایرداتش می توان گفــت، آن درآمدهایی که 
برای بودجه پیش کرده اند علی الخصوص در 

بحث درآمدهای نفتی، قابل وصول نیست.
به گزارش ایلنا، جال محمودزاده، درباره اتمام 
بررســی لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در مجلس 
شورای اسامی گفت: این بودجه حداقل ۴۰۰ 
همــت ناتــرازی دارد و از ایرداتش می توان 
گفت، آن درآمدهایــی که برای بودجه پیش 
کرده اند علی الخصــوص در بحث درآمدهای 

نفتی، قابل وصول نیست.
این نماینده مجلس شــورای اســامی افزود: 
یکی از دیگر از ایرادات این است که مالیات ها 
را به شــدت افزایش دادنــد، یعنی نزدیک به 
۵۰ درصــد مالیات را افزایــش دادند که این 
امر به اقشــار مختلــف مــردم، کارمندان و 
قشر آسیب پذیر فشــار وارد می کند و کسری 
بودجــه را از جیــب مردم جبــران می کند. 
ناترازی درآمدهــای دولت از محل های دیگر 
هم محقق نخواهد شــد و این باعث می شود 
بیشتر برنامه ریزی ها یا بهتر بگویم هزینه هایی 

که برای دولت در بودجه نظر گرفتند، محقق 
نشــود. وی ادامه داد: بحث بعدی پروژه های 
عمرانی است. اعتبار پروژه های عمرانی نسبت 
به سال ۱۴۰۲ حدود ۱۸ درصد افزایش دارد، 
اما در عوض ما بیش از ۴۵ درصد تورم داریم 
و این باعث می شود ما بگویبم نه تنها بودجه 
عمرانی افزایش پیدا نکرده اســت بلکه بیش 
از ۲۵ درصــد کاهش پیدا کرده اســت.  این 
عضو کمیسیون کشاورزی با اشاره به افزایش 
حقــوق کارکنان و کارمندان در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳، بیان کرد: حقوق کارکنان دولت 

در بودجه سال ۱۴۰۳، ۲۰ درصد افزایش پیدا 
کرده است از سوی دیگر تورم هم بیش از ۴۰ 
درصد اســت،  یعنی با این وضعیت ۲۵درصد 
حقوق کارکنان دولت نســبت به تورم کاهش 

پیدا می کند.
وی تاکید کرد: مسائلی که مطرح شد از جمله 
ناترازی، پروژه های عمرانی، افزایش مالیات و... 
ایرادات لایحه بودجه ســال  ۱۴۰۳ است که 
متأسفانه با همین ایرادات هم بودجه مصوب 
شــد.  محمودزاده یادآور شــد: یکی دیگر از 
ایرداتی که در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ وجود 

دارد این اســت که آمده انــد برای درآمدهای 
مردم فکرهایــی کرده اند، ماننــد این که اگر 
کســی نسبت به سال گذشــته گردش مالی 
بیشتر داشته باشــد، این گردش مالی شامل 
مالیات می شــود! که ایــن خیلی عجیب بود. 
این اتفاق یکــی از مصوبات عجیب مجلس و 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ اســت که ما چشــم مان 
دنبال حساب های شخصی مردم باشد که اگر 
مردم درصدی درآمدشان افزایش داشت و یا 
از محلی واریزی داشتند، شامل مالیات شود. 
این امر واقعا مســئله بسیار عجیبی در بحث 

بودجه است.
وی دربــاره این که رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه انتقاداتی نســبت بــه عملکرد مجلس 
درخصوص لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ داشت 
خصوصا در خصوص بودجه قوه قضائیه و صدا 
و ســیما گفت: به نظر من ایراد ایشــان وارد 
اســت. یعنی ایراداتی که دولت به مجلس در 
بحث بعضی از محورها گرفته مبنی بر این که 
هزینه بیشــتری به دولت تحمیل شــده وارد 
است. پیش بینی می کنم شــورای نگهبان به 
خاطر اصل ۷۵ بعضــی از مصوبات مجلس را 
بازگرداند و ایراد بگیرد. زیرا دولت برای بعضی 
از این هزینه ها که مجلــس پیش بینی کرده 
اعتبار ندیده اســت. یعنی مجلس هزینه ها را 
افزایش و سقف بودجه را تغییر داده است، اما 
دولت اعتبار ندیده، بــه نظرم یک تعدادی از 

این مصوبات را به صحن علنی بازمی گرداند.
این که  نماینده مجلــس درخصــوص  ایــن 
دولتمردان بیان کرده انــد حدود ۳۰۰ همت 
از ســوی مجلس به بودجه اضافه شده است 
که همین امر موجب کسری بودجه می شود، 
گفت: به نظرم نظر دولت از این بابت درســت 
گفتــه اســت، نزدیک ۳۰۰ همــت در بحث 
هزینه ها و درآمدهایی که در بودجه پیش بینی 
شــده بود افزایش پیدا کرده درســت است و 

همین باعث ایراد اصل ۷۵ می شود.
وی در پاســخ بــه این که آیا ادامه بررســی 
بخش دوم بودجه به بعد از برگزاری انتخابات 
می رسد، اظهار داشــت: خیر، برای هفته بعد 
احتمالا بودجه بیایــد و مجلس روی آن کار 
کند، زیرا هنوز برای اینکه به سمت انتخابات 

بروند، زود است.

ســی امین مجمع عمومی انجمن اسامی جامعه پزشکی 
ایران صبح دیروز )جمعه( با حضور شخصیت های شناخته 
شــده اصاح طلــب از جمله، آذر منصــوری رئیس جبهه 
اصاحات، جواد امام ســخنگوی جبهه اصاحات، مرتضی 
مبلغ، بهزاد نبوی، علی شکوری راد، مصطفی معین، محمد 
صدر، محسن میردامادی و محمدجواد ظریف و ... در سالن 

اجتماعات مرکز فرهنگی رسالت برگزار شد.
به گزارش ایلنــا، محمدرضا ظفرقنــدی دبیرکل انجمن 
جامعه اســامی پزشــکان در این مراسم گفت: سی امین 
مجمع عمومی انجمن اســامی جامعه پزشکی ایران را در 
حالی در برگزار می کنیم که جای بعضی از همکاران عزیز 
و موسسین این انجمن خالیســت. به روان پاکشان درود 

میفرستیم و یادشان را گرامی می داریم.
وی افزود: تقارن ســی امین مجمع با ایام سالگرد پیروزی 
انقاب ، بهمن ماه سال ۱۳۵۷، تداعی کننده و مقایسه گر 
اهداف انقاب با وضع موجود و فاصله بعید آنچه قرار بود با 
آنچه هست است. بررسی علل و عوامل این فاصله و جدایی 
وظیفه هر انسان دلسوز و ایراندوست و دغدغه همه کسانی 
است که از رنج مردم، مغموم و برای آینده کشور نگران اند.
دبیرکل انجمن جامعه اسامی پزشکان یادآور شد: نظامی 
که قراربود با مبانی جمهوریت، اســام و ایران، سربلند و 
بالنده باشد، در هر ســه مقوله دچار چالش و لغزش شده 
اســت. جمهوریتی که باید مبنای مشروعیت و سرمایه ی 
اجتماعی نظام باشد و قاعدتا با رای مردم و انتخابات آزاد، 
واقعی و رقابتی و با ایجاد مجلســی که در راس امور باشد 
و نمایندگان منتخبش بیانگر تفکرات و آراء و ســلیقه های 
گوناگون ملت باشند، در عمل با سازوکاری هم در شکل و 
هم در محتوا از مشارکت مردم و از تاثیر و قدرت و امکان 
تغییر در سرنوشت مردم تا حدی تهی شده است و مفهوم 

خود را از دست داده است.
وی گفت: این رویه تا جایی پیش رفته که تمام روســای 
جمهور ادوار گذشته رد صاحیت می شوند و رئیس سابق 
و خودی مجلس و نواب ایشــان هم تحمل نمی شــوند و 
مشــمول حذف می شوند؛ تا جایی که وزیر سابق اطاعات 
به شــورای نگهبان بــا صراحت اعام می کنــد که چون 
آقای هاشمی رفســنجانی رای بالایی دارد و صاح نیست 

انتخاب شود، باید ردصاحیت شود. 
ظفرقندی با بیان اینکه امروز مجلس شــورای اسامی در 

اکثر امور مهم تقنینی کشــور در سایه نهادهای بالادستی 
است و در امور نظارتی نیز مشمول محدودیت های متعدد 
است، یادآور شد: بعد از گذشت ۴۵ سال از پیروزی انقاب 
که باید مجلس قانونگذار و قانونمدار امور مملکت باشــد و 
دانشــگاه ها به بلوغ و استقال رسیده باشند، هنوز تعیین 
ظرفیت پذیرش دانشــجویان در دانشگاهها، جذب اعضای 
هیات علمــی و تعیین نحوه ارتقای اعضای هیات علمی و 
بسیاری امور دیگر توسط نهاد شورای عالی انقاب فرهنگی، 
چه مفهومی دارد؟ پاسخگوی عواقب و تبعات خسارت بار و 
جبران ناپذیر تصمیمات متعدد، غیر کارشناسی و ناصحیح 

این شورا ،چه کسی است؟
وی ادامه داد: با وجود تسلط نهادهای موازی متعدد نقش 
مجلــس در امور سیاســی داخلی و خارجــی، روابط بین 
الملل و دیپلماســی، تصمیمات کان اقتصادی و اثرگذار 
بر معیشت مردم، به قدری کاهش یافته که حتی بر فرض 
تامین انتخاباتی مشارکتی، امکان اثر گذاری و اصاح امور 

از طریق مجلس میسر نخواهد بود. 
دبیرکل انجمن جامعه اسامی پزشکان خاطرنشان کرد: در 
مقوله اسامیت نظام نیز با آنچه در آغاز انقاب از عدالت، 
اخاق، آزادی، حقوق مردم و بانوان، ســازگاری اســام با 
دموکراسی، توسعه، رفاه، پذیرش و تحمل عقاید و سایق 
گوناگون، مطرح و تعریف شده بود، فاصله بعیدی گرفته ایم.
وی یادآور شــد: در بســیاری از امور و حتی خط مشــی 
اســتراتژی انقــاب، بی توجهی به حقــوق و نقش مردم، 
خرافات، عوام زدگی و شعارهای بی محتوا جایگزین اسام 
رحمانی و معتدل شــده اســت. سوء اســتفاده از دین و 
مناســبت های دینی و حتی ایجاد مناسبت های غیرواقعی 
بــرای اغراض سیاســی موجب تخریب چهــره معنوی و 
رحمانی دین شده و بسیاری از مردم و جوانان را نسبت به 

مبانی دینی، دلزده و بدبین کرده است.
ظفرقندی گفت: در مقوله ایران باید اندوهناک و دلسوزانه 
اعام کنیم که حال امروز و چشم انداز آینده کشور و مردم 
خوب نیســت، عائم به مرز هشدار رسیده اند. درمان های 
عامتی و تســکینی جوابگو نیســت و چاره ای جز درمان 

علتی وجود ندارد.
وی با بیان اینکه اوضاع اقتصادی، سیاسی داخلی خارجی، 
امور علمی و دانشــگاهی، اوضاع زیست محیطی، شرایط 
سامت جسمی و روحی جامعه و مردم و سرمایه اجتماعی 
و اعتمــاد مردم به حاکمیت، به شــرایط بحرانی و نگران 
کننده ای رســیده است، گفت: شاخص نارضایتی و شکاف 
مردم با حاکمیت در انتخابات سال های ۱۳۹۸ و ۱۴۰۰ و 

جنبش اخیر به وضوح مشخص و نمایان شد.
دبیرکل انجمن جامعه اســامی پزشــکان گفت: علیرغم 
تشدید روند ویرانگر خالص سازی در دولت و مجلس که به 
حذف خودی ها هم رسید، در تمام امور و انتخابات مختلف 
ناکارآمدی مســئولین و منصوبین و عدم تحقق وعده های 
گوناگــون انتخاباتی و افزایش روزافزون مشــکات و عدم 
مشاهده چشم انداز روشــن در اراده حاکمیت برای انجام 
تغییرات اساسی در امور سیاسی و اقتصادی، موجب یاس 

و ناامیدی مردم شده است.
وی ادامــه داد: در حوزه سیاســت خارجی نیز بدلیل عدم 
رعایت تــوازن در مناســبات بین المللی و تاثر یکســویه 
دیپلماســی از میدان و گرایش مطلــق و غیر منطقی به 
کشورهای چین و روســیه بدون توجه به اولویت و تامین 
منافع و مصالح ملی موجب کاهش اقتدار و جسارت همین 
کشــورها در مورد تمامیــت ارضی ایــران و جزایر خلیج 

همیشه فارس ایران شده است. 
ظفرقندی خاطرنشــان کرد:  در حوزه اقتصاد نیز متاسفانه 
شــاخص های تورم، بیکاری، ســقوط ارزش پــول ملی، 
گسترش فقر و فشار روز افزون بر معیشت قشر متوسط و 
فقیر جامعه ابعاد مختلف زندگی مردم را متاثر کرده است. 
ناکارآمدی و سو مدیریت مسئولین و دخالت نهادهای غیر 
مرتبط و غیر شــفاف در امور اقتصادی و گسترش رانت و 
فساد از یک سو و عدم ارتباط صحیح بین المللی و بی بهره 
بودن از سرمایه گذاری خارجی و افزایش هزینه های زندگی 
در شــرایط تحریم اقتصادی طولانی از سوی دیگر اقتصاد 

کشور را زمین گیر کرده است.
وی گفت: به اقتضای عناوین حرفه ای پزشکی و دانشگاهی 

انجمن اسامی جامعه پزشکی ایران و به عنوان معلمی که 
بیش از ۴۵ ســال در مدرسه و دانشــگاه، تدریس کرده ام 
اعــام می کنم که امــروز یکی از بزرگتریــن دغدغه ها و 
نگرانی های ما مهاجرت و یا بهتر بگویم فرار نیروی انسانی 
نخبــه در رده های مختلف، فارغ التحصیان دانشــجویان 
و اســاتید رشــته های مختلف پزشــکی و غیر پزشکی به 

هرکجای دیگر است.
ظفرقندی گفت: احســاس بدی است که نظاره گر خروج و 
رفتن بی انتهای محصول و نتیجه زحمات عمرت باشــی و 

هشدارها و فریادت هم شنیده نشود.
وی با بیان اینکه در ارزیابی های انجام شــده اخیر حدود 
۸۰ درصد از دانشــجویان پزشــکی ما به فکــر خروج از 
کشورند، گفت: بســیاری از اساتید ارزشــمند دانشگاه ها 
کشور را ترک می کنند. امروز رشته های مهم مثل جراحی 
قلب، طب اورژانس، بیهوشــی ... و بســیاری از رشته های 
پزشــکی داوطلب ورود ندارند و کرســی های دســتیاری 
 good standing خالی مانده اســت. درخواست گواهی
از نظام پزشــکی برای خروج از کشور به چند برابر سنوات 
قبل رســیده است. بدلیل شرایط نامطلوب اقتصادی سهم 
بهداشــت و درمان از GDP به عنوان یک شاخص توسعه 
که در سال های گذشــته به ۹ درصد رسیده بود امروز به 
۴.۵ درصد کاهش یافته و ایــن به معنای کاهش کیفیت 
درمان، ســامت، تجهیزات پزشــکی ضــروری و کمبود 

داروهای مورد نیاز مردم است.
دبیرکل انجمن جامعه اســامی پزشکان با اشاره به اینکه 
بســیاری از داروهای ضروری از جملــه داروهای بیماران 
ســرطانی، یا در دسترس نیست یا باید با هزینه های گزاف 
از بازار آزاد تهیه شــود، گفت: اســتقال دانشگاه ها تحت 
دستور و شرایط امنیتی به شدت خدشه دار شده است، تا 
جایی که بعضی از اساتید با سابقه و نامدار بدستور، اخراج 

یا به اجبار بازنشسته می شوند.
وی خاطر نشــان کرد: رشد علمی کشور که از دولت آقای 
خاتمی شــیب صعــودی قابل قبولی یافته بود و تا ســال 
۲۰۲۱ به عنوان کشــور اول منطقه شناخته می شد امروز 
دچار نزول شــده و عقب تر از کشورهای ترکیه و عربستان 
قرار گرفته ایم. موضوع بورس هــای تحصیلی، کنگره های 
علمی، راه اندازی رشــته ها و دوره های جدید علمی بدلیل 

شرایط امروز کشور دچار توقف و رکود شده است.

جلال محمود زاده ایرادات بودجه 1403 را تشریح کرد

۴۰۰ همت ناترازی در بودجه سال آینده

ظفرقندی در سی امین مجمع عمومی انجمن اسلامی جامعه پزشکی تشریح کرد

۸0 درصد از دانشجویان پزشکی در فکر خروج از کشور

دیدار مخبر با خانواده شهدای هسته ای
معاون اول رئیس جمهور گفت: فرهنگ شهادت مهمترین اسلحه انقاب اسامی و 
کشور در برابر دسیسه های نظام سلطه در طول تاریخ انقاب بوده است که نباید 

اجازه دهیم این فرهنگ به هیچ عنوان تضعیف شود.
به گــزارش خبرگزاری برنا، محمد مخبر در اولین روز گرامیداشــت دهه فجر، 
در دیدار با جمعی از خانواده های شــهدای هســته ای با بیان اینکه بازدارندگی 
دفاعی، اقتدار نظامی و توانایی و دستاوردهای علمی کشور به ویژه در حوزه هسته 
ای مدیون خون شــهدا و صبر خانواده این عزیزان اســت تصریح کرد: همسران 
و خانواده شــهدا کانون اصلی فرهنگ ایســتادگی و مقاومت هستند و وظیفه 

مسئولان نظام جمهوری اسامی ایران توجه به دغدغه های ایشان است.
وی خاطرنشان کرد: نقش همسران و خانواده شهدا در ارتباط با فرهنگ عمومی 

پایداری و مقاومت بی بدیل است.
 مخبر با تأکید بر اینکه شهدای هسته ای جزو برجسته ترین و موثرترین شهدای 
راه انقاب و حق هســتند تصریح کرد: امروز شهدای هسته ای چراغ راه علمی 
کشور بوده و اقتدار کنونی هسته ای و ایستادگی در برابر زیاده خواهی هسته ای 
نظام ســلطه در برابر جمهوری اسامی ایران با مجاهدت ها و تاش های شهدای 

هسته ای امکان پذیر شده است.

دولت

مجمع عمومی انجمن اســامی جامعه پزشکی ایران روز 
گذشــته )جمعه( با حضور محمدجــواد ظریف و جمعی 
از شــخصیت های شــناخته شــده اصاح طلب در سالن 

اجتماعات مرکز فرهنگی رسالت برگزار شد.
به گــزارش خبرنگار ایلنا، محمد جــواد ظریف، وزیر امور 
خارجه سابق کشــورمان در این مراسم گفت: در ایام دهه 
فجر و ایام پیروزی انقاب قــرار داریم. انقاب ما، مبتنی 
بر مردم بود. اگر به نوشــته هایی که در آغاز انقاب توسط 
تحلیل گران خارجی و اســاتید علوم سیاسی منتشر شد، 
توجــه کنید، انقاب ایران را به دلیل اینکه توســط مردم 
انجام شــد، یک انقــاب متفاوت در جهان می دانســتند. 
»ریچارد فالک« از اســاتید برجســته حقــوق بین الملل 
می گفت که این انقاب، آغازگر یک نظم نوین است. این، 
آرزوی ما بود و امیدواریم این آرزو با واقعیت منطبق باشد.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در دولت دوازدهم تصریح 
کرد: پس از ســخنرانی محور شرارت بوش در هفتم فوریه 
۲۰۰۲ شــارون به آمریکا رفت و آمریکایی ها بنا داشــتند 
که هژمونی این کشــور را نهادینــه کنند. در آن برهه این 
بحث بود که با پیروزی در جنگ افغانســتان بر یک گروه 
غارنشــین، نمی توان این هژمونی را نهادینه کرد و صحبت 
از ایــن بود که باید به یک کشــور جــدی حمله کرد. در 
سفر شارون، واشنگتن پست نوشت که بغداد آدرس غلط و 

آدرس درست، تهران است!
 مردم بودند که ما را نجات دادند، نه سلاح ما 

ظریــف گفت: دو دلیل مطرح بود که چــرا نباید به ایران 
حمله کرد؛ دلیــل اول، دوازده ســال قطعنامه های مکرر 
شورای امنیت سازمان ملل علیه عراق، جنگ با این کشور 
را موجــه و کم هزینه می کرد. دومین دلیل هم این بود که 
جغرافیای وســیع ایران، همراه بــا مردمی که با حکومت 
هســتند، باعث خواهد شــد که نتوانیم به صورت برق آسا 

موفق شــویم. لذا اینجا مردم بودند که ســاح ما را نجات 
دادند، نه ساح ما که مردم را نجات دهد.

وی افزود: تحریم ها کمر کشــور را شکسته، اما مردم باعث 
دوام آوردن ایران شــده اند. کشــورهایی با تحریم های به 
مراتب کمتر بــا چالش های به مراتــب جدی تری مواجه 
هستند. این، مردم و بخش خصوصی هستند که از شکست 

کشور در دوره تحریم ها جلوگیری کرده اند.
پاسخ هر چیز را با پهپاد و موشک تصور کردیم 

ظریف گفت: آمریکا امــروز از پس حوثی ها برنمی آید. آیا 
اسرائیل توانســت با این همه توان نظامی و حتی داشتن 
بمــب اتم از پس حماس بربیاید؟ آیا توانســت از پس دو 
میلیــون آدم در غزه به رغم همه جنایات، آدم کشــی ها و 
خون ریختن ها بربیایــد؟ امروز محبوبیت حماس در غزه، 
نسبت به قبل از هفتم اکتبر قابل قیاس نیست.  وی افزود: 
ما پاســخ هر چیز را با پهپاد و موشک تصور کردیم، اما در 
نظر نداشــتیم که نفوذ با حضور متفاوت اســت. در جهان 

کنونی، دولت ها مهم هستند. 
البته نمی گویم که آمریکا افول کــرده! آمریکا تا ۳۰، ۴۰ 
ســال آینده قدرت بزرگی در دنیا خواهد بــود، اما دیگر 
قدرت هژمونیکی نخواهیم داشــت، نــه آمریکا و نه هیچ 
کشــور دیگری. ظریــف گفت: در زمان حملــه به کنگره 
آمریــکا، یک آقایی با من تماس گرفت و گفت که بنویس؛ 
آمریکا نابود می شود، با من! گفتم؛ من وزیرخارجه هستم، 

یعنی چه که اینطور بنویس، با من!
تصور می کنیم که روسیه و چین حاضرند منافع 

خود را خاطر ما به خطر بیندازند
وی تصریح کرد: ما دنیــا را هنوز قطبی می بینیم و تصور 
داریم که عربســتان چون نوکر آمریکاســت، نمی تواند با 

رقبای آن ارتباط بگیرد. 
تصور می کنیم که روســیه و چین حاضرند منافع خود را 

خاطر ما به خطر بیاندازند. توقعات بی جا درست می کنیم. 
الان عربستان، امارات و دیگر کشورها هم با آمریکا و اروپا 
ارتباط دارند و هم با روســیه و چین ارتباط خوبی برقرار 
کرده اند. بر همین اســاس هم رابطه ما با روسیه و چین و 

عربستان و امارات را با این کشورها قیاس کنید.
در روابط بین المللی، مردی و نامردی نداریم

وی گفت: ما در روابط بین المللی، مردی و نامردی نداریم. 
ما دیگر وفاداری در روابط دنیا نداریم. نه قرار اســت ما به 
کســی وفادار باشیم و نه کسی به ما وفادار باشد. به همین 
دلیــل هم می گوییم که ما گروه هــای نیابتی نداریم. مگر 
حماس با ما در خصوص بشــار همراه بود؟ مگر دوستان ما 
در عراق در ماجراهــای دیگر با ما همراه بودند؟ به همین 

دلیل هم می گویم که نیروی نیابتی معنا دارد.
ظریــف با بیــان اینکه چین تصمیم گرفتــه که در حوزه 
امنیت با آمریکا رقابت نکنــد، گفت: اروپا، تصمیم گرفته 
در حــوزه هنجاری با آمریکا رقابت کند و در حوزه امنیتی 

چنین تصمیمی ندارد. 
هر کسی تصمیم گرفته که ببیند کجا مزیت نسبی دارد و 

این، خاصیت دوران پساجنگ سرد است.
حضور را با نفوذ اشتباه گرفتیم

وی افزود: نفوذ ما در منطقه برای ما مهم است، اما به این 
شــرط که نفوذ را با حضور اشــتباه نگیریم. هیچ کشوری 
دوست ندارد که نیروی خارجی در خاک کشورش حضور 
داشــته باشد. این مســئله را آمریکا متوجه شده و از سال 
۲۰۰۴ به این سو از حضور فراری است. حضور هزینه آفرین 
اســت، اما ما چون حضور را با نفوذ اشتباه گرفتیم، نفوذ را 

هم نفی می کنیم. نباید از آن سوی بام افتاد.
وزیر خارجه پیشین کشورمان تصریح کرد: نباید دیپلماسی 

را به میدان تقدیم کرده و ادبیات مان را نظامی کنیم. 
نگوییم قرارگاه دیپلماســی، نگوییم سردار دیپلماسی، ما 
واژگان مان را از دســت داده ایم. خیــال می کنند که اگر 
بگویند در سنگر هستند، قدرت دارند در حالی که قدرت، 

مردم هستند. 
قدرت بخش پزشــکی ما هستند. بخش خصوصی و مردم 
هستند که این کشــور را حفظ کرده اند. مردم را با مشت 

آهنین نمی توان حفظ کرد. 

ظریف در مجمع عمومی انجمن اسلامی جامعه پزشکی ایران:

نباید دیپلماسی را به میدان تقدیم کرد

آملی لاریجانی به برنامه تحقق سیاست های کلی 
نظام قانونگذاری انتقاد کرد

برنامه ارائه  شده مجلس فاقد زمان بندی
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به گزارش مجلس از »برنامه 
تحقق سیاســت های کلی نظام قانونگذاری«، گفت: برنامه ارائه شده مجلس فاقد 
زمان بنــدی لازم اســت و در حالی که باید اقدامات انجام شــده در آن گزارش 
می شد، فقط برخی عناوین در قالب اصاح قوانین و برخی مواد آیین نامه داخلی 

مجلس گزارش شده است.
به گزارش ایسنا، آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلسه هیئت عالی نظارت که 
با هدف بررسی گزارش مجلس شورای اسامی درباره »برنامه تحقق سیاست های 
کلی نظام قانونگذاری« تشــکیل شــد، اظهار کرد: برنامه ارائه شده مجلس فاقد 

زمان بندی لازم است.
مجلس شورای اسامی باید اقدامات انجام شده را گزارش می کرد تا هیئت عالی 
نظارت به بررســی آن ها بپردازد، نه آنکه فقط برخی عنوان ها را در قالب اصاح 

قوانین و برخی مواد آیین نامه داخلی مجلس گزارش کند.
در این جلســه همچنین محمدباقر ذوالقدر، دبیر هیئت عالی نظارت با اشاره به 
سند الزامات تحقق سیاست های کلی نظام، گفت: مجلس شورای اسامی موظف 
بــه ارائه برنامه قوه مقننه درباره نحوه تحقق و اجرای سیاســت های کلی نظام 
قانونگذاری به مجمع تشخیص مصلحت نظام است که این برنامه هرچند با تاخیر، 
ولی تهیه شده و برای مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شده است و اکنون 
در دستور بررسی هیات عالی نظارت از منظر تطبیق با معیارهای مصرح در بند 

»ج« و »د« سند الزامات تحقق سیاست های کلی نظام، قرار دارد.
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